
مجلس ش��وراي اسلامي طبق معمول جلسه علني خود 
را در يکشنبه آغاز کرد اما با ديگر جلسات تفاوت داشت 
زيرا اين جلس��ه با حاش��يه هايي رو به رو شد. نمايندگان 
ابتدا به بررس��ي دس��تور جلسه مشغول شدند تا نوبت به 
نطق هاي ميان دس��تور رس��يد. محمود صادقي که مرد 
جنجالي مجلس دهم است، نطق خود را با طرح مواردي 
آغاز کرد که با واکنشهاي ديگر نمايندگان رو به رو شد. 
مهمترين جمله صادقي، مجلس عصاره شوراي نگهبان 

بود که براي بسياري از نمايندگان قابل تحمل نبود.
نماينده مردم تهران در نطق ميان دستور گفت:  برخي از 
همکاران مي گويند؛ پيگيري ها بي فايده است چراکه اگر 
تنها دس��تي به فاس��د ها بزنيم همه کار ها خواهد خوابيد، 
گفت: ما دچار تلّي از فساد شده ايم، فساد فساد مي آورد،   
همان طور که فقر فقر مي آورد. محمود صادقي با بيان 
اينک��ه باي��د اراده و عزم جدي در همه نهادهاي کش��ور 
اع��م از ق��وه مقنن��ه، قوه مجريه، قوه قضايه براي مقابله 
با فس��اد ايجاد ش��ود گفت: ممکن است عده اي بگويند؛ 
ردصلاحيت هاي ش��وراي نگهبان بر حس��ب مصلحت 
انديشي و خيرانديشي است، اما اين مسئله مانع از حضور 
نمايندگاني با شجاعت لازم براي برخورد با فاسدان در 
مجلس ش��ده اس��ت. وي »چالش در نظام کلان تدبير و 
مديريت کشور« را ابر چالش بزرگ امروز کشور دانست 
که بر چالش هاي ديگر سايه انداخته و بسترساز و کانون 
چالش هاي ديگر شده و گفت: نهادهاي مستقر حاصل 
از اين نظام تدبير، منجر به استقرار يک نظام اقتصادي 
رفاقتي و سفارش��ي ش��ده است که وابسته به درآمدهاي 
بادآورده نفتي است و موجب رويش يک اقتصاد رانتي، 
انگلي و فسادزا و ظهور يک طبقه تازه به دوران رسيده، 
قلدر و باجگير ش��ده اس��ت. نماينده تهران گفت: توزيع 
نامناسب اعتبارات در بودجه سالانه منجر به عدم توازن 
در طبقات اجتماعي ش��ده و س��ال به سال با بودجه هاي 
س��الانه کش��ور ش��کاف فقر و غنا تش��ديد مي شود؛ در 
بودجه امسال نيز اگرچه قدم هايي براي شفافيت برداشته 
ش��ده اما همچنان س��ازو کارهاي مبهم و غيرشفاف در 
بودج��ه وجود دارد.وي با بيان اينکه متاس��فانه تکاليف 
مختلفي که براي شفافيت در ادوار گذشته مجلس ايجاد 
شده ازسوي دستگاه هاي مختلف ناديده گرفته مي شود، 
اضافه کرد: ماده ۵۰ قانون احکام دائمي برنامه توس��عه، 
دول��ت را مکل��ف مي کند بس��تر الکترونيکي معاملات 
و بانک ه��اي اطلاعت��ي به روز ش��ده و تجميع ش��ده را 
ايج��اد کند.صادق��ي اضافه کرد: م��اده ۲۹ قانون احکام 
دائمي برنامه شش��م دولت را مکلف مي کند سامانه ثبت 
و اع��لام عمومي پرداخت هاي بخ��ش عمومي را ايجاد 
کند و فازهاي ش��بکه ملي اطلاعات تکميل شود.عضو 
کميسيون آموزش با تاکيد بر اينکه »رسيدگي به دارايي 
مقامات و مسئولان و کارگزاران مصوب مجلس نهم«، 
همچن��ان در انتظ��ار آيين نامه اي به س��ر مي برد، گفت: 
قوه قضاييه مکلف به تدوين آن ظرف ۶ ماه بود اما هنوز 
خبري نيست.وي با بيان اينکه تاکيد مکرر در اصل۵۳ 
قانون اساسي ازسوي دستگاه هاي مختلف ناديده گرفته 
مي شود، اظهارکرد: رئيس قوه قضاييه مي گويد سپرده ها 
و س��ود آن ها به حس��اب شخصي وارد نمي شود؛ سلمنا؛ 
پس بايد پرس��يد کجا هزينه مي ش��ود؟ آيا تاکنون يک 
صورت حساب به ديوان محاسبات داده ايد؟صادقي ادامه 
داد: چ��را ب��ه تکليف خودتان در برابر ديوان محاس��بات 
عم��ل نمي کنيد؟ چرا به اذن رهبري اس��تناد مي کنيد؟ 
رهبري فرموده اند مطابق موازين ش��رعي و قانوني؛ آيا 

مگر قانون تکليف نمي کند دستگاه ها همه ساله به ديوان 
محاسبات حساب پس دهند چرا حساب پس نمي دهيد؟ 
چ��را از رهبري هزين��ه مي کنيد؟ چرا اعتقادات مردم به 
نظام ولايت فقيه را متزلزل کرده ايد؟عضو هيات رئيسه 
فراکسيون اميد با بيان اينکه چرا در اين مجلس اراده اي 
براي برخورد با مفساد وجود ندارد گفت: چرا از افشاي نام 
بدهکاران کلان هراس داريم، آيا شما نمايندگان اطلاع 
داري��د ک��ه ۱۳۰هزار ميليارد تومان بدهي هاي معوقه به 
نظام بانکي در دست چه افرادي گردش مي کند؟ حتي اگر 
نامشان افشاي عمومي نشده باشد ما نمايندگان که بايد 
مطلع باشيم!صادقي خطاب به نمايندگان مجلس با بيان 
اينکه بيايد شفافيت را از مجلس آغاز کنيم، تصريح کرد: 
آيا مجلس عصاره فضايل ملت است؟ يا ما عصاره فضايل 
شوراي نگهبان هستيم، بيايد شفافيت را از مجلس آغاز 
کنيم چراکه نظام مالي مجلس غيرشفاف است چرا اجازه 
نمي دهند بودجه سالانه مجلس به طور شفاف حسابرسي 
ش��ود؟عضو هيات رئيسه فراکسيون اميد مجلس ادامه 
داد: آيا شما نمايندگان مجلس در جريان حسابرسي هاي 
سالانه بودجه اي مجلس هستيد؟ چرا گزارش شفافي از 
حسابرسي سالانه ارائه نمي شود؟ در حالي که حسابرسان 
ديوان محاسبات هر سال بودجه مجلس را حسابررسي 
مي کنن��د و ايرادات��ي مي گيرند، اما رئيس ديوان همه را 

خط زده و مردود مي شمارد.
انتقاد ادياني از صادقي ���

پس از نطق صادقي، س��يدعلي ادياني راد نماينده مردم 
قائمشهر در واکنش به نطق صادقي که گفته بود مجلس 
عصاره فضائل ملت نيست بلکه عصاره فضائل شوراي 
نگهبان است، گفت: قدر امامزاده را متولي اش بايد نگه 
دارد. اي��ن ادبي��ات که نماين��دگان عصاره فضائل ملت 
نيس��تند و عصاره فضائل ش��وراي نگهبان هستند به چه 
معني اس��ت. چقدر منطق حقوقي و اس��تدلال محکم 
مبتني بر عقلانيت بر اين واژگان حاکم است.اين نماينده 
مجلس يادآور شد: اگر مجلس را عصاره فضائل شوراي 
نگهبان مي دانيم آيا حضور ش��ما در مجلس مشروعيت 
دارد؟ آيا شرعا حق راي دادن داريد و مي توانيد در مقام 
مخالف��ت ي��ا موافقت اظهارنظر کنيد؟ وقتي ما س��وگند 
خورده اي��م يعن��ي پذيرفته ايم که نماينده ملت هس��تيم 
ن��ه عص��اره فضائل نهادي ديگر.ادياني اضافه کرد: اين 
ادبيات نه به نفع گوينده اش است و نه به نفع شنوندگان 
و براي تک تک ما هزينه ايجاد مي کند. آيا ما حق داريم 
به جايگاه رس��مي و قانوني واژگان غيرمتعارف نس��بت 
دهيم؟ شوراي نگهبان به حکم قانون اساسي کار خودش 
را انج��ام مي ده��د و مجل��س هم در چارچوب وظايف و 
اختياراتش اظهارنظر مي کند. ممکن است اشکالاتي هم 
باشد که کسي نافي آن نيست اما نبايد ادبياتي ايجاد کنيم 
که خوراکي براي کساني که اراده باطل دارند فراهم شود 
ولو اينکه دو کلمه حرف حق هم بزنند. ما چنين چيزي 
از آقاي صادقي که خودش روحاني، معمم، ابن الشهيد و 
حقوقدان است انتظار نداريم.علي مطهري در واکنش به 
اين تذکر، گفت: اينکه نمايندگان عصاره فضائل شوراي 
نگهبان يعني يک عده افراد صالح و متقي باشند فکر نکنم 
توهين باش��د ولي تلويحا ش��ايد توهين تلقي شود و اين 
تذکر هم وارد است. پس از اين اظهارات نقوي حسيني 
نيز از اظهارات صادقي انتقاد کرد که چون مشابه انتقاد 
ادياني بود، مطهري تريبون وي را قطع کرد که نماينده 
ورامين به جايگاه هيات رييسه رفت و نسبت به اين امر 
اعتراض کرد. پس از آن نمايندگاني به حمايت از نقوي 

پرداختند که از جناح اصلاح طلبان نيز تابش به عنوان 
ميانجي وارد شد که درگيري در اين زمينه رخ داد.

مشکلات را صادقانه بگوييد ���
همچنين مصطفي کواکبيان نماينده تهران نيز به عنوان 
ناط��ق ديگ��ر با يبان اينکه م��ردم بخاطر اصلاح طلبان 
ب��ه روحان��ي راي دادند، گف��ت: آقاي رييس جمهور چرا 
ب��ه وعده هاي��ي ک��ه به مردم داده اي��د عمل نمي کنيد و 
اگ��ر اصولگرايان��ي به اصطلاح نمي گذارند چرا به مردم 
گزارش نمي دهيد. کواکبيان با اشاره به گذشت حدود ۱۹ 
ماه از آغاز به کار مجلس دهم، خطاب به نمايندگان گفت: 
بايد محاس��به کنيم تا چه ميزان توانس��ته ايم مشکلات 
انباشته شده بر روي دوش مردم را برداريم؛ مشکلاتي 
از فق��ر و فلاک��ت گرفته تا انواع و اقس��ام آس��يب هاي 
اجتماع��ي همچ��ون کودکان کار، زنان بدسرپرس��ت و 
کارتن خواب ها؛ از ايجاد اش��تغال براي جوانان خجالت 
زده بر س��ر س��فره پدران خويش تا ابرچالش کشور يعني 

نرخ بيکاري بويژه فارغ التحصيلان دانشگاهي.
نماين��ده ته��ران گفت: آيا صرفا نمايندگان مجلس بايد 
دولت را مقصر بدانند؟ نمايندگان يادشان هست که در 
زمان تصويب برنامه ششم تذکر داده شد که چندصدهزار 
ميلي��ارد توم��ان ب��ر دوش دولت مي گذاريد و لايحه ۳۴ 
ماده اي را به ۱۴۴ ماده تبديل مي کنيم اما حاصل آنچه 
ش��د که امروز بودجه ۹۷ تقديم مجلس مي ش��ود و هيچ 

ارتباطي با برنامه ششم ندارد.
کواکبيان خطاب به رييس قوه قضائيه، گفت: آيا به تازگي 
متوجه شده ايد که رييس دولت سابق و چهار وزير ايشان 
در پرونده بابک زنجاني نقش داش��ته اند؟ مگر ده ها بار 
در مجل��س هش��تم و دهم در م��ورد تخلفات عديده آن 
دولت تذکر نداديم چرا تاکنون اقدام نکرده ايد؟ احتمالا 
پرونده ه��اي ورودي ب��ه قوه قضائيه زياد بوده و فرصت 
نداش��ته ايد. اين نماينده مجلس دهم با اش��اره به اينکه 
ژاپ��ن ۱۲۰ ميليون��ي فقط ۶۰۰ ه��زار پرونده ورودي در 
س��ال دارد ولي کش��ورمان با جمعيت ۸۰ ميليوني چرا 
بايد بالاي ۱۰ ميليون پرونده ورودي به دستگاه قضايي 
داش��ته باش��د، تصريح کرد: در اين مدت چند سال چکار 
کرده ايد؟ ش��ايد بگوييد خلاء قانوني وجود دارد اما چند 
لايحه به مجلس آورده ش��ده که تصويب نش��ده است. 
کواکبي��ان خط��اب به رييس جمه��ور، اظهارکرد: آيا در 
فض��اي مجازي هس��تيد که مش��اهده کني��د امروز چه 
ناس��زاهايي به اصلاح طلبان بابت حمايت از ش��ما س��ر 
داده مي شود. چرا به وعده هايي که به مردم داده ايد عمل 
نمي کني��د و اگر اصولگرايان��ي به اصطلاح نمي گذارند 
چرا به مردم گزارش نمي دهيد. عضو کميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي مجلس ش��وراي اسلامي اظهار 
کرد: البته از ابتدا اين دولت را اصلاح طلب نمي دانستم 
و خود دولت هم خودش را اصلاح طلب نمي دانس��ت و 
احتمالا براي همين مشکلاتي که برايش پيش مي آيد 
نمي خواهد اصلاح طلب باش��د اما بحث اين اس��ت که 
م��ردم بخاط��ر اصلاح طلبان به آقاي روحاني راي دادند 
و هيچ حزب اصولگرايي در اين کش��ور به روحاني راي 
نداد. همه در جمنا جمع شده بودند و همه اينجا از شما 

حمايت کردند.

رئيس س��ازمان بازرس��ي کل کش��ور در نشست خبري 
درباره ورود اين سازمان به موضوع حقوق هاي نجومي، 
گراني خودرو و تخلف بانک هاي خصوصي به سؤالات 
خبرنگاران پاس��خ داد. به گزارش فارس، ناصر س��راج 
در جم��ع خبرنگاران درب��اره حقوق هاي نجومي اظهار 
کرد: بررس��ي کامل درباره اين موضوعات انجام ش��د و 
تعدادي پرونده نيز تش��کيل ش��د که به اس��تناد ماده ۸۴ 
الحاقي دادس��را برخي از پرونده ها کيفر خواس��ت شده و 
در مرحله رسيدگي است. وي ادامه داد: در همين راستا 
سال قبل مجلس مصوبه اي داشت که سازمان بازرسي 
کل کشور و ديوان محاسبات موظف شد که از ۱۰ سال 
قبل همه حقوق هايي را که غيرمتعارف بوده بررس��ي و 
به مبادي ذيربط و مجلس گزارش کند. رئيس سازمان 
بازرسي کل کشور درباره ورود سازمان بازرسي به بحث 
حقوق هاي نجومي گفت: در اين باره قرار اس��ت دولت 
سامانه اي تعريف کند و همه حقوق ها در آن وارد و پس 

از آن س��ازمان بازرس��ي آنها را بررسي و گزارش را ارائه 
دهد که زمان آغاز به کار بازرسي در اين بخش بستگي 
به تعريف س��امانه از س��وي دولت دارد. وي با اش��اره به 
اينکه ش��ايعاتي که درباره اين موضوع مطرح و به آن 
دامن زده شد، از اصل موضوع بيشتر بود، افزود: برخي 
از موضوعات راهکار قانوني دارد و بر اساس مصوبات و 
دستورالعمل ها نبوده و حقوق زياد بوده و منتهي مباني 
قانوني داش��ته اند البته تعداد دس��تگاه ها کم بوده است. 
س��راج به بحث گران ش��دن خودروها نيز اش��اره کرد و 
گفت: افرادي که ثبت سفارش را متوقف کردند، توضيح 
مي دهند که مي خواس��تند از توليد داخلي حمايت کنند، 
ام��ا مگ��ر تولي��د داخلي نبايد از مردم حمايت کند و يک 

شبه يک خودرو بايد ۱۴ ميليون گران شود.
رئيس سازمان بازرسي کل کشور افزود: درباره تخلفات 
رخ داده، قطعا من که واسط بين مردم و دولت هستم، اگر 
اجحافي به مردم از طرف حاکميت شود، وظيفه دارم که 
آن را پيگيري و گزارش را تهيه و مبادي ذيربط گزارش 
دهم. وي تصريح کرد: در رابطه با واردات و خودروسازان 
داخلي دو برنامه تهيه و به آن سازمان هايي که به مردم 
اجحاف کرده اند ورود کرده و قطعا نام مسببين اين امر 
را به مبادي ذيربط ارسال خواهم کرد که اگر جرمي رخ 

داده باشد، با مسببان موضوع برخورد خواهد شد.
سراج با بيان اينکه قبل از ثبت سفارش مشکلي وجود 
نداش��ت و فضا آرام بود، افزود: يک فضايي با بس��تن 
ثبت سفارش ايجاد شد که خودروسازان به جاي اينکه 
اس��تقبال کنند و ارزان کنند، اين فضاي بيرون را بس��ته 
ديدن��د و در ح��ق مردم اجحاف کرده و گران تر از بيرون 
فروختند که البته مسلم است، وقتي موضوعي انحصاري 

شود، قطعا مشکلات جدي به وجود خواهد آمد.
رئيس س��ازمان بازرس��ي درباره نرخ سود بانکي گفت: 
هم��ه بانک ه��ا اي��ن موضوع را رعاي��ت نمي کردند که 
ما ورود کرديم و اقداماتي انجام ش��د و موفق ش��ديم 
جلوي بانک هاي دولتي را تا حدود زيادي بگيريم تا بر 
اس��اس مصوبه ش��وراي پول و اعتبار س��ود بگيرند ولي 
بانک ه��اي خصوص��ي اينطور نبود و با عناوين مختلف 
مصوبه شوراي پول و اعتبار که نهايت آن ۱۵ درصد است 
را رعايت نمي  کنند که البته اين امر نيز در حال پيگيري 
است. وي همچنين درباره بررسي شاخص  فسادپذيري 
کشورها گفت: متاسفانه اين سازمان در کشور ما نماينده 
ندارند، اما آنها براي بررسي ۱۳ شاخص دارند که يکي 
بانک جهاني و ديگري گلوبال اس��ت و بر اين اس��اس 

بررسي کرده و رتبه هر کشور را مي دهند.

جنجال در بهارستان برخورد با عوامل گراني خودرو
در پی نطق صادقي در مجلس رقم خورد؛ رئیس سازمان بازرسي کل کشور تاکید کرد؛

دو عامل انتحاري به کليسايي در کويته واقع در جنوب 
غرب پاکستان حمله کرده و باعث کشته شدن ۱۰ تن و 
زخمي شدن ۴۴ تن ديگر شدند. گروه تروريستي داعش 

نيز مسئوليت اين حمله را برعهده گرفت.
به گزارش ايسنا از رويترز، سرافراز بوگتي، وزير کشور 
ايالت بلوچستان پاکستان گفت که صدها تن در کليساي 
کويته مشغول عبادت بودند که دو عامل انتحاري دست 
به اين حمله زدند. يکي از آنها با ماموران امنيتي درگير 
شد و ديگري موفق شد تا وارد کليسا شود.رئيس پليس 
ايالت بلوچستان پاکستان نيز تعداد تلفات ناشي از اين 

حمله انتحاري را تاييد کرد.
رئي��س پلي��س کويته نيز گفت که تحقيقات درباره اين 

دو عامل انتحاري در حال انجام است.
در همين حال، گروه تروريستي داعش مسئوليت حمله 

به اين کليسا را برعهده گرفت.
تصاوير تلويزيون محلي نيز نشان مي دهد که ماموران 
امنيتي و آمبولانس ها در حال رس��يدگي به مجروحان 
هس��تند. ده ه��ا تن از مس��يحيان پاکس��تان در مقابل 
بيمارستان محل انتقال مجروحان و اجساد تجمع کرده 
و مراتب اعتراض خود را به نبود امنيت کافي براي اقليت 

مسيحي در پاکستان ابراز کردند.
رئيس جمهوري پاکس��تان و ساير مقام هاي عالي رتبه 
اين کشور اين حمله را محکوم کردند. سرافراز بوگتي، 
سخنگوي وزارت خارجه پاکستان اين انفجار را محکوم 

کرد.

ادامه از همين صفحه
... کش��ورهايي وارد کنن��ده نفت ب��راي آنکه از بحران 
خريد نفت و بنزين فاصله بگيرند، چش��م انداز س��الهاي 
آينده خود را بر اس��تفاده از س��وختهاي تجديد پذير قرار 
داده اند. کش��ورهاي پيش��رفته پيش بيني کرده اند که تا 
۱۲ س��ال آينده خودرويي که با س��وخت فصيلي حرکت 

مي کند، در کشورشان حرکت نخواهد کرد. 
اين در حالي اس��ت که خودروس��ازان کشورمان در فکر 
ادامه توليد خودروهايي هستند که اکنون از نظر مصرف 
س��وخت درصد بس��يار بالايي دارند. اين ساختار معيوب 
وزارت صنع��ت کش��ورمان اس��ت که نتوانس��ته براي 
خودروس��ازان سياس��ت گذاري کند. امروزه همچنان با 
همان سياس��تي حرکت مي کنيم که ۵۰ س��ال پيش در 
صنعت خودرو حرکت کرديم. در حالي که خودروسازان 
جه��ان هر س��ال حداقل يک مدل خ��ودرو جديد توليد 
مي کنند، ۳۰ سال است که درجا مي زنيم و نتوانسته ايم 
توليد متفاوتي داش��ته باش��يم. خوش��بختانه امروزه در 
کش��ورمان امکان توليد خودروهاي برقي و هيبريدي 

وجود دارد، اما مش��خص نيس��ت به چه دليل بر توليد 
خودروهاي بنزيني تا بدين اندازه تاکيد مي شود. از سوي 
ديگ��ر زمزم��ه توليد خودرو هيبريدي با کمک هيونداي 
کره جنوبي در کش��ورمان مطرح ش��ده است. اما خوش 

بيني نسبت به اين ادعا وجود ندارد. 
تا به امروز بارها از س��وي خودروس��ازان خارجي با کم 
لطفي رو به رو بوده ايم. پژو فرانسه و بنز آلمان در اعمال 
تحريمها شاهد بوديم که همه چيز را رها کردند و دست 
ما را در پوس��ت گردو گذاش��تند. بنابر اين اگر امروز به 
فکر راه اندازي خط توليد خودرو هستيم، ابتدا اينکه در 
انتخاب ش��ريک تجاري خودمان نهايت دقت را داشته 
باشيم، دوم اينکه در انجام اين مهم عجله کنيم و سوم 
به س��رعت به س��وي بومي سازي گام برداريم. بي شک 
در خودرو هيبريدي بايد توان توليد باطري هاي مربوطه 
را به دس��ت بياوريم و قطعه س��ازان را تش��ويق کنيم که 
دست به توليد قطعات اين خودروها بزنند. البته تجربه 
نش��ان داده که همکاري ما با کره اي ها بد نبوده و آنها 
همکاري بيش��تري نس��بت به ديگر کش��ورها با ايران 

داشته اند. بنابر اين مي توانيم در توليد خودرو هيبريدي 
ب��ا ک��ره فاز جديد همکاري را آغاز کنيم به ش��رط آنکه 
س��رعت را صدها برابر کنيم. در گذش��ته برجام وجود 
نداشت و تحريمها اعمال شد. اما امروزه نتيجه مذاکرات 
بيانگ��ر آن اس��ت که مي توانيم ب��ه فعاليت اقتصادي با 
کشورهاي جهان ادامه دهيم. هرچند که نبايد فرصت 
را از دس��ت بدهيم و از خودروس��ازاني مانند هيوندا که 
همکاري خوبي داشته، در مسير توليد خودرو هيبريدي 

نهايت استفاده را ببريم.
 نکته مهمتر آن است که تا زمان توليد خودرو هيبريدي، 
نس��بت ب��ه واردات خودرو هيبري��دي نهايت انعطاف را 
داشته باشيم. امروزه خودروهاي هيبريدي ظاهر جذابي 
دارد، نيازي به هزينه هاي سوخت ندارد و مي تواند بسيار 
مقرون به صرفه باش��د. بنابر اين بايد ابتدا س��ايت ثبت 
سفارش براي اين خودروها همواره باز بماند. دوم اينکه 
قيمت اين خودروها بالاست و بايد براي آنها تسهيلات 
در نظر گرفته شود و سوم اينکه براي استفاده از هيبريدي 

فرهنگ سازي شود.

10 کشته و 44 زخمي در کليساي کويته پاکستان

هيبريدي، راهکار مقابله با آلودگي هوا

عوامل انتحاري داعش سبب شدند

 1439 ربیع الاول   29   1396 آذر   27 دوشنــبه 
سال پنجم   شماره 1200  8 صفحه 1000 تومان
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اقتصاد ي، سیاسي و اجتماعي 

نسخه الكترونیك روزنامه را هر روز در سـايتwww.tejaratonline.ir  مشاهده كنید.

رئيس سازمان بازرسي کل کشور در نشست خبري درباره 
ورود اين س��ازمان به موض��وع حقوق هاي نجومي، گراني 
خودرو و تخلف بانک هاي خصوصي به سؤالات خبرنگاران 
پاسخ داد. به گزارش فارس، ناصر سراج در جمع خبرنگاران 
درباره حقوق هاي نجومي اظهار کرد: بررس��ي کامل درباره 
اين موضوعات انجام شد و تعدادي پرونده نيز تشکيل شد 
که به استناد ماده ۸۴ الحاقي...      همين صفحه

برخورد
 با عوامل گراني خودرو

وزي��ر ني��رو گف��ت: افزايش قيمت آب و ب��رق نيازمند مجوز 
مجلس شورای اسلامی است و ما در پی آن هستيم تا هزينه 
تمام شده کاهش يابد تا تمام بار بر دوش مصرف کننده نيفتد. 
رضا اردکانيان وزير نيرو با حضور در برنامه »تهران بيست« 
شبکه تهران اظهار داشت: تاکنون تصميمی در دولت برای 
گران شدن آب و برق در سال آينده گرفته نشده است.وی 
افزود: افزايش قيمت آب و برق...             صفحه 5

تصمیمی برای گرانی 
آب و برق گرفته نشد

وزير سابق نفت عربستان 
س��عودي زکي يماني در 
سال ۲۰۰۰ در مصاحبه 
اي ب��ا ديلي تلگراف س��خناني فراموش 
نش��دني گفت » سي س��ال ديگر مقدار 
زيادي نفت بدون خريدار خواهد بود . نفت 
در داخل زمين رها خواهد شد. عصر حجر 
به دليل کمبود سنگ پايان نيافت، عصر 
نفت نيز به دليل کمبود نفت پايان نخواهد 
يافت«. امروز نشانه ها حاکي از آن است 
ک��ه جهان نيمي از س��خنان يماني را در 
نصف س��ي سال به واقعيت تبديل کرده 
اس��ت.دو کشور هش��دار يماني را جدي 

گفتند ايران و ايالات متحده امريکا...
ادامه در صفحه 8

سیاست بین الملل
 در دوران پسا نفت

مورات يتکين
حريت

يادداشت

آلودگي هوا و مشکلات 
مص��رف  از  ناش��ي 
فصيلي  س��وخت هاي 
باعث شده تا جهان از خودروهاي بنزيني 
و گازوييلي فاصله بگيرد به همين دليل 
ش��اهد هس��تيم که کش��ورهاي بزرگ 
توليد کننده خودرو سرمايه گذاري هاي 
س��نگيني کرده ان��د تا خودروهاي برقي 
توليد کنند. امروزه کارخانه هاي بزرگي 
مانند هيونداي کره، خودروسازان ژاپني، 
آلماني، چيني و ديگر کش��ورها سياست 
گ��ذاري اصل��ي خودش��ان را ب��ر توليد 

خودروهاي برقي گذاشته اند...
ادامه در همين صفحه

هیبريدي، راهكار 
مقابله با آلودگي هوا

ابوالفضل ابوترابي
عضو کميسيون شوراها و امور 

داخلي مجلس

سرمقاله

7

رحماني فضلي در جمع اعضاي هيات نمايندگان اتاق ايران اعلام کرد؛  

وعده حذف کول بری از اقتصاد ايران

جنجال در بهارستان
در پی نطق محمود صادقي در مجلس رقم خورد؛

مجلس شوراي اسلامي طبق معمول جلسه علني خود را در يکشنبه آغاز 
کرد اما با ديگر جلس��ات تفاوت داش��ت زيرا اين جلس��ه با حاش��يه هايي رو 
به رو ش��د. نمايندگان ابتدا به بررس��ي دس��تور جلسه مشغول شدند تا نوبت 
به نطق هاي ميان دستور رسيد. محمود صادقي که مرد جنجالي مجلس 
دهم اس��ت، نطق خود را با طرح مواردي آغاز کرد که با واکنش��هاي ديگر 
نمايندگان رو به رو ش��د. مهمترين جمله صادقي، مجلس عصاره ش��وراي 
نگهبان بود که براي بسياري از نمايندگان قابل تحمل نبود. نماينده مردم 
تهران در نطق ميان دستور گفت:  برخي از همکاران مي گويند؛ پيگيري ها 
بي فايده اس��ت چراکه اگر تنها دس��تي به فاس��د ها بزنيم همه کار ها خواهد 
خوابيد، گفت: ما دچار تلّي از فساد شده ايم، فساد فساد مي آورد،   همان طور 
که فقر فقر مي آورد. محمود صادقي با بيان اينکه بايد اراده و عزم جدي در 
همه نهادهاي کشور اعم از قوه مقننه، قوه مجريه، قوه قضايه براي مقابله 
با فس��اد ايجاد ش��ود گفت: ممکن است عده اي بگويند؛ ردصلاحيت هاي 
ش��وراي نگهبان بر حس��ب مصلحت انديش��ي و خيرانديشي است، اما اين 
مسئله مانع از حضور نمايندگاني با شجاعت لازم براي برخورد با فاسدان 
در مجلس شده است. وي »چالش در نظام کلان تدبير و مديريت کشور« 
را ابر چالش بزرگ امروز کشور دانست که بر چالش هاي ديگر سايه انداخته 

و بسترساز و کانون چالش هاي ديگر شده و گفت: نهادهاي مستقر حاصل 
از اين نظام تدبير، منجر به استقرار يک نظام اقتصادي رفاقتي و سفارشي 
ش��ده اس��ت که وابس��ته به درآمدهاي بادآورده نفتي است و موجب رويش 
يک اقتصاد رانتي، انگلي و فسادزا و ظهور يک طبقه تازه به دوران رسيده، 
قلدر و باجگير ش��ده اس��ت. نماينده تهران گفت: توزيع نامناسب اعتبارات 
در بودجه س��الانه منجر به عدم توازن در طبقات اجتماعي ش��ده و س��ال 
به س��ال با بودجه هاي س��الانه کش��ور شکاف فقر و غنا تشديد مي شود؛ در 
بودجه امسال نيز اگرچه قدم هايي براي شفافيت برداشته شده اما همچنان 
س��ازو کارهاي مبهم و غيرش��فاف در بودجه وجود دارد.وي با بيان اينکه 
متاس��فانه تکاليف مختلفي که براي ش��فافيت در ادوار گذش��ته مجلس 
ايجاد ش��ده ازس��وي دس��تگاه هاي مختلف ناديده گرفته مي شود، اضافه 
کرد: ماده ۵۰ قانون احکام دائمي برنامه توس��عه، دولت را مکلف مي کند 
بس��تر الکترونيکي معاملات و بانک هاي اطلاعتي به روز ش��ده و تجميع 
ش��ده را ايجاد کند.صادقي اضافه کرد: ماده ۲۹ قانون احکام دائمي برنامه 
شش��م دولت را مکلف مي کند س��امانه ثبت و اعلام عمومي پرداخت هاي 
بخش عمومي را ايجاد کند و فازهاي ش��بکه ملي اطلاعات تکميل ش��ود.
عضو کميسيون آموزش با تاکيد بر اينکه »رسيدگي به...    همين صفحه

اقتصاد کلان

2سیاسی

8بین الملل

5انرژی

ظريف: ايران از آمريکا
 شکايت می کند

بنزين۱۵۰۰ و گازوئيل
 4۰۰ تومان می شود

سياست هاي اقتصادی 
»مودي« زير تيغ »رائول«

ويـتـريـن

»تجارت« از بيماری مزمن اقتصاد ايران گزارش می دهد؛

دور باطل فقر و محروميت
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